
de tegemoetkoming voor ouders met
gehandicapte kinderen. In alle
debatten die jij voerde, toonde je je
coöperatief, mee- en invoelend met
andermans standpunten, maar ook
vasthoudend en principieel. Je hield
vast aan waar je voor staat, ook
indien dat soms gepaard ging met
het anders stemmen binnen de eigen
fractie. Maar vooral was je uit op het
overbruggen van verschillen, zoals je
zelf ook schrijft in je brief.
Naast het inhoudelijke politieke

werk heb je je ingespannen om de
procedures binnen de Kamer te
verbeteren. In de Commissie voor de
Werkwijze was je actief, met altijd
een gedegen visie op die werkwijze,
op onvolkomenheden daarin en op
mogelijke verbeteringen daarvan. Je
was een aantal jaren een zeer
gewaardeerd lid van het Presidium
en daarmee ondervoorzitter van de
Kamer. Het waarnemen van het
voorzitterschap in deze stoel deed je
met plezier en met verve, rustig,
weloverwogen en vriendelijk. Aan
onze gezamenlijke periode in het
Presidium bewaar ik ook zeer goede
herinneringen. Wij trokken er vaak
samen op, soms tot enige wanhoop
van de toenmalige voorzitter. De
afgelopen periode was je de eerste
voorzitter van de nieuwe Thema-
commissie Technologiebeleid. Ook
daar toonde je je enthousiasme om
de werkwijze van onze Kamer te
vernieuwen.
Voor al je inspanningen ten

behoeve van de gehele Kamer zeg ik
je zeer veel dank. In je ruim tien jaar
Kamerlidmaatschap was je een echte
volksvertegenwoordiger, aanspreek-
baar en benaderbaar voor eenieder,
vriendelijk en voorkomend in de
omgang met de collega's, bewinds-
lieden en medewerkers. Politiek
bedrijven is mensenwerk en jij was
steeds in staat om mensen echt als
mens te benaderen. Ook daarom zien
wij allen jou node vertrekken,
hoezeer wij ook begrip hebben voor
jouw beslissing.
Na vandaag zullen je fractiegeno-

ten en vele anderen nog vaak
denken: ''alles bleef, zoals het niet
was'', al heeft die titel van het boekje
dat jullie maakten van Maite's
schrijfsels voor jou natuurlijk een
onvergelijkbare betekenis. Beste
Francine, het was voor ons allen een
voorrecht om jou als collega te
hebben gehad, dank je wel.

(Applaus)

De voorzitter: Van dit ontslag is
mededeling gedaan aan de voorzitter
van het Centraal Stembureau en aan
de minister van Binnenlandse Zaken
en Koninkrijksrelaties. Op verzoek
van mevrouw Giskes deel ik nog
mede dat zij allen, uiteraard ook de
niet-leden, na de stemmingen in het
Ledenrestaurant graag de hand zal
drukken.

Deze brief wordt voor kennisgeving
aangenomen.

De voorzitter: Geachte medeleden.
Afgelopen vrijdag is op bloedige
wijze een einde gekomen aan het
gijzeldrama in Beslan in Rusland.
Een drama in een school waarbij
zeer veel kinderen om het leven zijn
gekomen of ernstig getraumatiseerd
zijn geraakt. De leden van de Tweede
Kamer veroordelen deze actie, wie
hiervoor ook verantwoordelijk is en
wat de motieven ook mogen zijn.
Onze deelneming gaat uit naar de
familieleden. Wij wensen het
Russische volk, de Russische Doema
en de Russische regering kracht en
wijsheid toe om deze verschrikkelijke
beproeving te doorstaan. Als blijk
van medeleven heb ik gisteren
namens u het condoleanceregister in
de Russische ambassade getekend.

Ingekomen is een brief van het lid
Wilders met de volgende inhoud:

''Geachte Voorzitter,
Hierbij deel ik u mede dat ik vanaf
donderdag 2 september 2004 uit de
VVD-fractie treed en vanaf die datum
een éénmansfractie wens te
beginnen.

Met vriendelijke groet en hoogach-
ting,

Geert Wilders''

Ik deel u mee dat deze éénmans-
groep zal worden aangeduid als de
Groep Wilders. Het Presidium zal de
noodzakelijke praktische maatregelen
nemen die het gevolg zijn van deze
afsplitsing en die uiteraard aan de
Kamer bekend maken.

De overige ingekomen stukken staan
op een lijst die op de tafel van de
griffier ter inzage ligt. Op die lijst heb
ik voorstellen gedaan over de wijze
van behandeling. Als aan het einde
van de vergadering daartegen geen
bezwaren zijn ingekomen, neem ik

aan dat de Kamer zich met de
voorstellen heeft verenigd.

Aan de orde is het mondelinge
vragenuur, overeenkomstig artikel
136 van het Reglement van orde.

De voorzitter: Zoals u op het lijstje
hebt kunnen zien, heb ik voor
hedenmiddag vijf series vragen
toegelaten. Ik heb dat gedaan omdat
ik geen vragen wil tegenhouden die
overduidelijk aan alle criteria
voldoen, al is vijf wel het maximum.
Dit betekent wel dat er voor iedere
vraag en het antwoord erop precies
12 minuten beschikbaar is. Ik zal
hieraan streng de hand moeten
houden.

Vragen van het lid De Wit aan de
minister van Justitie over het
plaatsen van meer dan één kind
in een cel.

©

De heer De Wit (SP): Voorzitter.
Niets is te dol om te proberen,
woorden van de directeur Justitiële
inrichtingen afgelopen vrijdag in de
NRC. Wie denkt dat het bij deze
uitspraak gaat om een aantal leuke
dingen die hij bedacht heeft, komt
bedrogen uit. Het gaat hierbij om de
bezuiniging met 16% die in de
justitiële inrichtingen doorgevoerd
moet worden. Deze directeur heeft
een aantal dingen bedacht, zo blijkt
uit het artikel. In de eerste plaats wil
hij bij de jeugdgevangenissen
experimenteren met drie tot vier
kinderen in één cel. In de tweede
plaats wil hij de groepsgrootte
uitbreiden en in de derde plaats wil
hij het aantal begeleiders verminde-
ren.
Klopt dit volgens de minister? En

zo ja, heeft dit zijn instemming? Hij
heeft tot twee keer toe aan de Kamer
medegedeeld dat hij niet van plan
was, meer dan één kind in een cel te
plaatsen. In een brief van 21 juli van
dit jaar geeft hij aan dat hij plannen
in deze richting wel in bespreking
heeft en dat hij met directeuren van
inrichtingen wil overleggen over hoe
dit zou moeten gaan, maar hij
kondigt daarin ook aan dat de Kamer
eind september een brief over dit
onderwerp zal krijgen. Dus mijn
vraag aan de minister is: hoe zit het
nu met de experimenten? Worden
die nu al meteen gestart? Heeft de
Kamer daar nog wat over te zeggen?

Voorzitter
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Kunnen wij eerst de brief bespreken?
Hoe zit het precies?
Van alle kanten wordt op dit

moment gewaarschuwd voor het
plan voor meer kinderen op een cel.
Ik wijs de minister in dat verband op
prof. Doek. Die heeft het over een
land als Nederland dat een ontwikke-
lingsland lijkt te gaan worden, omdat
hij vindt dat de privacy in het geding
is. Ik wijs op prof. De Jonge, die
vandaag in de krant zegt dat het
onmenselijk is. Ik vraag de minister
of de behandeling van kinderen niet
in het gedrang komt, wanneer
kinderen nog meer met meer op een
cel worden geplaatst.
Er zijn 600 tot 800 kinderen die

geen strafrechtelijke feiten hebben
gepleegd, maar die wel in jeugdge-
vangenissen zitten. Is het de
bedoeling dat ook deze kinderen
samen met criminele kinderen op
een cel worden geplaatst?

©

Minister Donner: Mijnheer de
voorzitter. Ik heb nu echt het gevoel
dat de vakantie voorbij is, nu ik hier
weer mag staan.
De heer De Wit stelt vragen over

de berichtgeving over de ombuigin-
gen die ook op het terrein van de
justitiële jeugdinrichtingen nodig zijn
en voorbereid werden. Inderdaad
heb ik de Kamer daarvan kennis
gegeven in een brief van 21 juli. De
precieze omvang van de bezuinigin-
gen is een onderdeel van de
begroting en zal op dat moment ook
besproken worden. Het is natuurlijk
ook een element dat op dit moment
al in de begrotingen lag. Verleden
jaar hebben wij er al over gesproken
dat op dit terrein ook stappen zullen
moeten worden genomen. Daarbij is
het niet zo dat niets te dol is, maar
daarbij moet wel gedacht worden
aan wat de mogelijkheden zijn.
Daarbij zal ook, zoals uit de brief van
21 juli blijkt, gekeken moeten worden
naar de mogelijkheden van
meervoudig gebruik van cellen. Dat
is het enige, naast andere maatrege-
len, wat op dit terrein is aangegeven.
Natuurlijk is het makkelijk om aan te
geven in welke gevallen het allemaal
niet kan. Om het te doen en om te
weten of het kan, moet je kijken waar
het kan. Daartoe worden ook pilots
voorbereid.
De brief waarnaar de heer De Wit

vraagt, waarnaar wordt verwezen in
de brief van 21 juli, zal de Kamer
voor het eind van de maand

bereiken. Die zal althans rond
Prinsjesdag behandeld worden door
het kabinet. Die zal de Kamer worden
toegezonden, zodat die tijdig hier is
voor het algemeen overleg dat de
Kamer op 6 of 8 oktober zal hebben.
De pilots worden voorbereid voor
begin volgend jaar, zodat wij er dan
mee kunnen beginnen.
Ik heb inmiddels ook kennisge-

nomen van de reactie van de heer
Doek. Als Nederland hiermee een
ontwikkelingsland wordt, dan zijn
een aantal andere Europese landen
dat al, te weten: Duitsland, Engeland,
Italië, Oost-Europese landen, Letland,
Hongarije. Kortom, het is een
verschijnsel dat breder voorkomt. Ik
zie ook niet dat de privacy in dezen
een doorslaggevend element moet
zijn, want anders zouden wij in alle
kinderziekenhuizen aparte kamers
moeten inrichten voor ieder kind
afzonderlijk. Ook daar liggen zij op
een zaal. Die argumenten zullen
zeker bekeken moeten worden, maar
zij zijn niet overtuigend.
De heer De Wit vraagt naar de

voorwaarden waaronder het gebeurt.
Het is niet de bedoeling dat dit ten
laste gaat van het opvoedkundige
klimaat in de inrichting. Er vinden
uiteraard bouwkundige aanpassingen
plaats. Voorzien is dat er een
selectiecommissie komt, bestaande
uit een groepsleider, een leerkracht,
een gedragsdeskundige en de
medische dienst om te adviseren in
welke gevallen het wel en in welke
gevallen het niet kan.

De heer De Wit (SP): Voorzitter. Nu
al zeggen de deskundigen dat als je
een aantal kinderen op één cel zet,
dat tot geweld leidt, tot agressie.
Prof. Bullens heeft het over
zondebokken, over kinderen die juist
vatbaar zijn voor geweld. Door
werkers in de inrichting wordt al
gewezen op het grote risico voor de
behandeling. Die zou door deze
maatregel stagneren. Met andere
woorden, dit zou betekenen dat de
behandeling die kinderen nodig
hebben, niet meer gegeven zal
worden en dat zal worden overgaan
tot het opsluiten van kinderen. Dat
zal zeker het geval zijn wanneer het
sobere regime gaat gelden dat de
minister zelf heeft aangekondigd.
Daarom is de vraag: is de minister
van plan aan dit aspect serieus
aandacht te besteden? Wil hij nagaan
of met zo'n maatregel behandeling
van kinderen nog wel mogelijk is?
Daarvoor wordt het meest gevreesd,

los van de wenselijkheid van deze
maatregel. Ik vind namelijk dat de
Kamer daarover zal moeten
beslissen.

Minister Donner: Ik heb ook kennis
genomen van de bezwaren die
onmiddellijk werden geuit. Bij
ongeveer iedere stap die je op dit
terrein overweegt te zetten, zijn er
bezwaren. Daarom heb ik de pilots
nodig, om na te kunnen gaan in
hoeverre deze bezwaren steekhou-
dend zijn. Echter, het is niet zo dat
omdat iemand zegt: dat kan niet, je
het denken op nul moet zetten, de
sleutel weg moet gooien en niet
meer naar een oplossing moet
zoeken.

Mevrouw Kalsbeek (PvdA):
Voorzitter. Dit kabinet heeft bij zijn
aantreden beloofd dat het van de
jeugdzorg een prioriteit wil maken,
evenals van het bestrijden van de
jeugdcriminaliteit. Daarvoor is
begeleiding nodig van jongeren die
in justitiële jeugdinrichtingen
verkeren. Hoe kan de minister nu het
plan om drie of vier kinderen op één
cel te plaatsen rijmen met het
voornemen de kinderen intensief te
laten begeleiden? Welke pedagogi-
sche visie ligt daaraan ten grond-
slag? Graag hoor ik ook de bronver-
melding voor die visie.

Minister Donner: Daarom heb ik nu
juist de pilots nodig. Aan de hand
daarvan wil ik nagaan of de
geopperde maatregel mogelijk is. Er
is echter geen opvoedkundige visie
die zegt dat alleen maar iets mogelijk
is als de kinderen elk op een cel
worden geplaatst.

Mevrouw Vos (GroenLinks):
Voorzitter. Als de minister zegt dat de
situatie van kinderen in ziekenhuizen
vergelijkbaar is met die van kinderen
in gevangenissen...

Minister Donner: Dat heb ik niet
gezegd.

Mevrouw Vos (GroenLinks): Dat heb
ik zo wel begrepen. Maar als u dit
heeft gezegd, is mijn advies: gaat u
maar even met vakantie. Ik wijs erop
dat dit plan in strijd is met het
Verdrag van de rechten van het kind.
De minister fietst daar overheen,
maar ik wil een serieuze reactie op
deze terechte kritiek op uw plannen.

Minister Donner: Ik heb aangegeven

De Wit
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dat als een dergelijke maatregel
inderdaad in strijd zou zijn met het
Verdrag van de rechten van het kind,
een groot aantal Europese landen al
veel langer handelt in strijd met dat
verdrag. Echter, daarvan is niets
gebleken, ook niet bij de procedures
ter zake van de handhaving. Verder
wijs ik erop dat ik niet heb gezegd
dat de situatie van een kind in een
hospitaal vergelijkbaar is met de
situatie van een kind in een cel. Wel
heb ik gezegd dat het enkele
argument dat het bij elkaar plaatsen
van kinderen in strijd zou zijn met
het recht op privacy, niet steekhou-
dend is.

De heer Çörüz (CDA): Voorzitter. De
CDA-fractie steunt de minister bij het
volgen van de lijn die hij aangeeft.
Op die manier creëer je namelijk
capaciteit. Bovendien moet niet het
beeld ontstaan dat wij het over
zielige jongens hebben. Het gaat om
criminele jongeren en die zouden wij
zonder niets doen laten lopen.
De CDA-fractie wil wel weten

onder welke voorwaarden de
maatregel zou gelden. Over welk
type jongeren hebben wij het?
Verder vinden wij dat zorgvuldigheid
moet worden betracht. Het lijkt mij
overigens vanzelfsprekend dat je niet
vier agressieve jongeren bij elkaar
zet.

Minister Donner: Daarom heb ik ook
aangegeven dat er geselecteerd zal
worden. Nu heb ik nog niet voor
ogen welke criteria hierbij gehan-
teerd zouden moeten worden, maar
dat kan in het algemeen overleg aan
de orde komen. Uiteraard is
agressiviteit een factor. Een andere
factor is of iemand is veroordeeld
voor een zedendelict. Zedendelin-
quenten zullen dus niet in aanmer-
king komen bij deze maatregel. Er
zullen dus heel duidelijke criteria
gelden. Er zal een selectiecommissie
worden ingesteld en verder zal er
een commissie voor de begeleiding
zijn.

Mevrouw Lambrechts (D66):
Voorzitter. Voor zover ik weet heeft
dit kabinet gekozen voor een
ambitieuze, pedagogische aanpak
van de jeugdzorg, zowel wat de
justitiepoot als de zorgpoot betreft. Ik
wil daarom heel graag weten hoe de
coördinerend bewindspersoon,
mevrouw Clémence Ross-van Dorp,
hierover denkt.

Onlangs heb ik een justitiële
inrichting bezocht. Mij bleek dat de
kamertjes ± men doet erg zijn best
en noemt de cellen daarom
kamertjes en probeert ze een beetje
aantrekkelijk te maken ± een
oppervlakte hebben van ongeveer
twee bij drie meter. Hoe is het
mogelijk dat met behoud van de
gewenste pedagogische aanpak
straks twee of drie kinderen in zo'n
cel worden geplaatst? Wat moet ik
mij daar in vredesnaam bij voorstel-
len?

Minister Donner: Daarom heb ik
gezegd dat er eerst bouwkundige
voorzieningen nodig zijn. Het is
inderdaad niet de bedoeling om in
een kamer waarin nu één kind zit,
straks vier kinderen te plaatsen. Dus
er is wat dat betreft thans sprake van
een onjuiste beeldvorming. Het gaat
hierbij om een onderdeel van het
jeugdplan dat past bij de aanpak van
de jeugdcriminaliteit en met name bij
de versterking van de jeugdzorg. De
intensivering van de bestrijding van
de jeugdcriminaliteit leidt onvermij-
delijk tot een groter aanbod bij de
jeugdinstellingen. Binnen de
mogelijkheden moet worden bekeken
hoe wij doelmatiger kunnen omgaan
met de beschikbare middelen. Dat
betekent niet dat kinderen worden
opgeofferd aan bezuinigingsdrift.
Wel wordt ervan uitgegaan dat
hetgeen ooit in de geschiedenis is
ontstaan niet de enig mogelijke
aanpak is voor deze kinderen.

Mevrouw Örgü (VVD): Voorzitter. De
VVD-fractie ondersteunt het voorstel
van de minister om experimenten te
starten met het plaatsen van
meerdere criminele jongeren. Blijft
het bij een paar experimenten of
komen er eventueel andere steden
bij? Wordt de jeugdinspectie
betrokken bij de experimenten?

Minister Donner: Ik heb nog niet
concreet voor ogen wie erbij worden
betrokken, maar wat de jeugd-
inspectie betreft geldt dat er zeker zal
moeten worden gekeken naar de
opvoedkundige aspecten. Vooralsnog
is het de bedoeling om uit te gaan
van drie pilots, die te evalueren en
dan te kijken wat je breder kunt
doen.

Vragen van het lid Crone aan de
minister van Financiën, mede
namens de ministers van Volksge-
zondheid, Welzijn en Sport, van
Defensie, van Volkshuisvesting,
Ruimtelijke Ordening en Milieube-
heer, van Binnenlandse Zaken en
Koninkrijksrelaties en voor
Vreemdelingenzaken en Integratie,
over informatie die zou zijn
verstrekt aan VVD-Kamerleden
tijdens hun fractieweekend
inzake de plannen voor het
nieuwe begrotingsjaar.
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De heer Crone (PvdA): Voorzitter. Ik
dank minister Zalm voor zijn
aanwezigheid, want ik denk dat die
op dit moment van buitengewone
betekenis is. Wat lezen wij in de
Volkskrant? Naast veel andere dingen
staat er dat ook de VVD-
bewindslieden aanwezig waren op
het fractieweekend van de VVD. Ook
zij kregen uitgebreid de kans om na
te praten over de affaire-Wilders. Zij
presenteerden tevens hun plannen
voor het nieuwe begrotingsjaar aan
de eigen fractie. Er is gelukkig ook
veel ruimte voor inhoudelijk debat
geweest op dit fractieweekend, maar
op basis van informatie waarvan ik
benieuwd ben welke dat was. Ik heb
daarom alle ministers van VVD-huize
gevraagd te komen, maar ik
accepteer dat de minister van
Financiën als meest deskundige in
begrotingszaken de honneurs voor
allen waarneemt.

De voorzitter: Ik heb de vrijheid
genomen om alleen de minister van
Financiën uit te nodigen. Ik dacht dat
dit ook uw bedoeling was. Er is geen
sprake van dat ministers zijn
uitgenodigd voor deze vragen en niet
zijn gekomen. Anders ontstaat er een
misverstand.

De heer Crone (PvdA): Ik begrijp
waarom de VVD-ministers niet op
ons fractieweekend zijn geweest. Dat
was een week eerder en toen waren
de kabinetsbesluiten nog niet klaar.
Maar het lijkt mij nu wel logisch en
een kwestie van gelijke behandeling
van alle Kamerleden dat ook mijn
fractie deze voorlichting krijgt van
VVD-bewindslieden en uiteraard ook
van CDA- en D66-bewindslieden,
want wij behandelen elkaar gelijk.
Het lijkt mij ook goed dat dit in het
openbaar gebeurt, want Kamerleden
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